

တၢ်ထီၣ်ဒါကလုာ်ဒုၣ်ဂ့ၢ်ဝီတၢ်သ့ၣ်ဟ့ၣ်သးဟ့ၣ်အဖီလစံၣ်

တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤလၢမိၢ်ပၢ်ဒီးပုၤကွၢ်ထွဲကဟ့ၣ်ကယၢ်တၢ်တဖၣ် အဂီၢ်

ကလုာ်ဒုၣ်ဂ့ၢ်ဝီတၢ်သ့ၣ်ဟ့ၣ်သးဟ့ၣ်မၤဘၣ်ဒိဘၣ်ထံးကိဖိ အတၢ်အိၣ်မုၢ်ဆိးပၤၤ,တၢ်ဟံၣ်ဃုာ်ဟံၣ်ဂီၢ်လၢကိၣ်ဒီးတၢ်အစၢၤလၢအိၣ်ထီၣ်လၢအတၢ်မၤလိမၤဒီးတဖၣ်အပူၤန့ၣ်လီၤ. ကလုာ်ဒုၣ်ဂ့ၢ်ဝီတၢ်သ့ၣ်ဟ့ၣ်သးဟ့ၣ်ဒီးတၢ်သကံာ်ပဝးလၢအမ့ၢ်တၢ်သ့ၣ်ဟ့ၣ်သးဟ့ၣ်ပုၤတဂၤမ့ၢ်လၢအဒုၣ်ကလုာ်အဃိန့ၣ်တၢ်တတူၢ်လိာ်အီၤလၢ NSW ကမ့ၢ်အကိၣ်တဖၣ်အပူၤဘၣ်.

ဖီလစံၣ်အံၤဘၣ်ဃးဒီးတၢ်မနုၤလဲၣ်.

[Anti-Racism Policy](#) (တၢ်ထီၣ်ဒါကလုာ်ဒုၣ်ဂ့ၢ်ဝီတၢ်သ့ၣ်ဟ့ၣ်သးဟ့ၣ်အဖီလစံၣ်) ဆီၣ်သ့ၣ်ထီၣ်တၢ်ပးကဲတၢ်ဒီးတၢ်အိၣ်မုၢ်သကိးဃုာ်တၢ်ပဲၤတၢ်မုၢ်တၢ်ခုၣ်လၢကိၣ်အိၣ်အဃိန့ၣ်လီၤ. အတၢ်ပညိၣ်မ့ၢ်တၢ်ကမၤလီၤတၢ်ဝဲဒၣ်တၢ်ကူၣ်ဘၣ်ကူၣ်သ့အတၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ်တုၤသိးတီၢ်တြၢ်ဝဲဒၣ်လၢကိၣ်ဖဲလဲၣ်အဂီၢ်လၢတကွၢ်အဝဲသ့ၣ်အလုၢ်လိာ်တၢ်ဆဲးတၢ်လၢ,အကျိၢ်မ့ၢ်တမ့ၢ်အတၢ်ဘျီတၢ်ဘၣ်န့ၣ်လီၤ. ဖီလစံၣ်အံၤ-

- ဟံၣ်ပနီၣ်တူၢ်လိာ်ဒုၣ်ကလုာ်ဒုၣ်ဂ့ၢ်ဝီတၢ်သ့ၣ်ဟ့ၣ်သးဟ့ၣ်အတၢ်ဘၣ်ဒိဘၣ်ထံးလၢအဘီရံက့ၢ်န့ၣ်ဖိတဖၣ်အဖီ ခိၣ်န့ၣ်လီၤ.
- မၤလီၤတၢ်ဝဲဒၣ်လၢကိၣ်တဖၣ်ဖိဃုာ်တၢ်မုၢ်လိာ်ကွၢ်ဖိလၢ အပတီၢ်ထီၣ်လၢကိၣ်ဖဲလဲၣ်အဂီၢ်ဒီးကိၣ်ဖိလၢကလုာ်ဒုၣ်တဖုၤတဖုၤန့ၣ်တၢ်တဘျီတြၢ်အကျဲလၢအကတုၤထီၣ်အဝဲသ့ၣ်အကိၣ်အစီအလၢအပုၤမ့ၢ်လၢအဝဲသ့ၣ်အလုၢ်လိာ်တၢ်ဆဲးတၢ်လၢ,တၢ်ဘျီတၢ်ဘၣ်မ့ၢ်ကျိၢ်အတၢ်အိၣ်အသးအဃိန့ၣ်ဘၣ်.
- လိာ်ဘၣ်ကိၣ်အပုၤတဂၤဖဲလဲၣ်ကဆိကမိၣ်ထီၣ်ဘၣ်ဃးအဝဲသ့ၣ်အသကံာ်ပဝးဒီးမၤလီၤတၢ်အဝဲသ့ၣ်အတၢ်ဖဲတၢ်မၤတဖၣ်မံအသုတဒုးကဲထီၣ်ပုၤအဂၤအတၢ်လဲၤခိဖျိဘၣ်ကလုာ်ဒုၣ်ဂ့ၢ်ဝီတၢ်သ့ၣ်ဟ့ၣ်သးဟ့ၣ်တဂၤအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.
- လိာ်ဘၣ်ပုၤမၤတၢ်ဖဲလဲၣ်လၢကမၤဝဲတၢ်သိၣ်လိမ့ၢ်ဒ်သိးအဝဲသ့ၣ်ကနုၢ်ပၢ်အဝဲသ့ၣ်အမူအဒါတဖၣ်လၢတၢ်ဒီသဒါကလုာ်ဒုၣ်ဂ့ၢ်ဝီတၢ်သ့ၣ်ဟ့ၣ်သးဟ့ၣ်န့ၣ်လီၤ.
- လိာ်ဘၣ်ကိၣ်တဖျါလိာ်လၢအကအိၣ်ဒီးတၢ်ထီၣ် ဒါကလုာ်ဒုၣ်ဂ့ၢ်ဝီတၢ်သ့ၣ်ဟ့ၣ်သးဟ့ၣ်အပဒိၣ်လၢအန့ၢ် ဘၣ်တၢ်သိၣ်လိတဂၤန့ၣ်လီၤ.

တၢ်ထီၣ်ဒါကလုာ်ဒုၣ်ဂ့ၢ်ဝီတၢ်သ့ၣ်ဟ့ၣ်သးဟ့ၣ်အတၢ်ဆဲးကျိးအပဒိၣ်တဂၤမ့ၢ်မနုၤလဲၣ်.

တၢ်ထီၣ်ဒါကလုာ်ဒုၣ်ဂ့ၢ်ဝီတၢ်သ့ၣ်ဟ့ၣ်သးဟ့ၣ်အတၢ်ဆဲးကျိးအပဒိၣ် (Anti-Racism Contact Officer (ARCO)) န့ၣ်မ့ၢ်သရၣ်သရၣ်မုၢ်တဂၤလၢကိၣ်ခိၣ်ဃုာ်ထီၣ်အီၤလၢတၢ်ကမၤဝဲတၢ်ခိၣ်ခိၣ်မဲဝဲဒၣ်တၢ်ထီၣ်ဒါကလုာ်ဒုၣ်ဂ့ၢ်ဝီတၢ်သ့ၣ်ဟ့ၣ်သးဟ့ၣ်အတၢ်သ့ၣ်ညါန့ၢ်ပၢ်လၢကိၣ်အပူၤန့ၣ်လီၤ. ARCO မၤဝဲတၢ်ခိၣ်ခိၣ်တၢ်ဟ့ၣ်ဝဲဒၣ်-

- တၢ်ဆီၣ်ထွဲလၢတၢ်ကသ့ၣ်ထီၣ်ပုၤမၤတၢ်ဖဲအတၢ်န့ၢ်ပၢ်ဝဲဒၣ် ကလုာ်ဒုၣ်ဂ့ၢ်ဝီအတၢ်သ့ၣ်ဟ့ၣ်သးဟ့ၣ်အတၢ်ဘၣ်ဒိဘၣ်ထံးလၢကိၣ်ဖိအတၢ်မၤလိမၤဒီးဒီးတၢ်အိၣ်မုၢ်ဆိးပၤၤအဖီခိၣ်
- ဟ့ၣ်ကူၣ်ကိၣ်ဖိတဖၣ်ဒီးပုၤမၤတၢ်ဖဲတဖၣ်ဖဲလၢအဝဲသ့ၣ်မ့ၢ်ထံၣ်မ့ၢ်တမ့ၢ်န့ၢ်ဟ့ၣ်ဝဲဒၣ်တၢ်ကဲထီၣ်အသးလၢအဘၣ်ထွဲဒီးကလုာ်ဒုၣ်ဂ့ၢ်ဝီတၢ်သ့ၣ်ဟ့ၣ်သးဟ့ၣ်အခါမ့ၢ်အကခိဆာဝဲဒၣ်ဒဲလဲၣ်န့ၣ်လီၤ.
- ဟ့ၣ်ကူၣ်ဘၣ်ဃးတၢ်မၤအကျဲခိၣ်သ့ၣ်တဖၣ်လၢကိၣ်မၤလၢပုၤထီၣ်အီၤလၢတၢ်ကယၢ်လီၤဘျီလီၤကလုာ်ဒုၣ်ဂ့ၢ်ဝီတၢ်သ့ၣ်ဟ့ၣ်သးဟ့ၣ်ကသ့ၣ်လဲၣ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.

ARCO အံၤန့ၢ်ဘၣ်တၢ်သိၣ်လိလၢတၢ်ကဟ့ၣ်တၢ်ဟ့ၣ်ကူၣ် ဟ့ၣ်ဖးဆူမိၢ်ပၢ်တဖၣ်ဒီးပုၤကွၢ်ထွဲကဟ့ၣ်ကယၢ်တၢ်တဖၣ်ဒီးသရၣ်သရၣ်မုၢ်တဖၣ်ဒီးကိၣ်ဖိတဖၣ်ဘၣ်ဃးတၢ်မၤအကျိၤအကွၢ် လၢတၢ်ကယၢ်လီၤဘျီလီၤ [complaints](#) (တၢ်ကဒူးကဒုၣ်တဖၣ်) လၢအဘၣ်ဃးဒီးကလုာ်ဒုၣ်ဂ့ၢ်ဝီတၢ်သ့ၣ်ဟ့ၣ်သးဟ့ၣ်န့ၣ်လီၤ. ဖဲတၢ်မ့ၢ်ဃုာ်ထီၣ်အခါ, ARCO မၤတၢ်ဒ်သိး [support person or advocate](#) (ပုၤဟ့ၣ်တၢ်ဆီၣ်ထွဲမ့ၢ်ပုၤကတိၤခဲးတၢ်) တဂၤအသိးအခါဖဲတၢ်ဃုာ်လီၤဘျီလီၤတၢ်ကဒူးကဒုၣ်အတၢ်ဖဲတၢ်မၤအကတီၢ်သ့ဝဲစ့ၢ်ကိးလီၤ.



ဖဲနဖဲမ့ၢ်လဲၤခီဖျိဘၣ်ကလုာ်ဒုၣ်ဂ့ၢ်ဝီတၢ်သုၣ်ဟ့ၣ်သးဟ့ၣ်လၢက့ၢ်အခါမ့ၢ်ယၢၣ်မၤတၢ်မနုၤလဲၣ်.

ဖဲနဖဲမ့ၢ်လဲၤခီဖျိဘၣ်ကလုာ်ဒုၣ်ဂ့ၢ်ဝီတၢ်သုၣ်ဟ့ၣ်သးဟ့ၣ်လၢက့ၢ်အခါ, နၢၣ်ကၢၤဟ့ၣ်သဆၣ်ထီၣ်အဝဲသ့ၣ်လၢအကဟ်ဖျါထီၣ်တၢ် အံၤဆူအသရၣ်သရၣ် မ့ၢ်တဂၤမ့ၢ်တမ့ၢ်က့ၢ်တၢ်ထီၣ်ဒါကလုာ်ဒုၣ်ဂ့ၢ်ဝီတၢ်သုၣ်ဟ့ၣ်သးဟ့ၣ်တၢ်ဆဲးကျိးအပဒိၣ်အအိၣ်,မ့ၢ်တမ့ၢ်နဟ်ဖျါထီၣ်တၢ်အံၤလၢနဖဲအလီၤသ့ၣ်လီၤ.

မ့ၢ်တၢ်ကမၤဝဲဒၣ်တၢ်ကဒူးကဒုၣ်တခါလၢအဘၣ်သးဒီးကလုာ်ဒုၣ်ဂ့ၢ်ဝီတၢ်သုၣ်ဟ့ၣ်သးဟ့ၣ်လၢက့ၢ်န့ၣ်ဒဲလဲၣ်.

က့ၢ်အပူၤတဝၢဖိတဂၤလၢလၢ,ဟ်ဃုာ်မိၢ်ပၢဒီးပူၤကွၢ်ထွဲကဟ့ၣ်ကယၢ်တၢ်တဖၣ်ဒီးပူၤမၤတၢ်ဖိဒီးက့ၢ်ဖိတဖၣ်,မၤ [make a complaint](#) (တၢ်ကဒူးက ဒုၣ်တခါ) လၢအဘၣ်သးဒီးကလုာ်ဒုၣ်ဂ့ၢ်ဝီတၢ်သုၣ်ဟ့ၣ်သးဟ့ၣ်န့ၣ်သ့ၣ်လီၤ. တၢ်ကဒူးကဒုၣ်လၢအဘၣ်သးဒီးကလုာ်ဒုၣ်ဂ့ၢ်ဝီတၢ်သုၣ်ဟ့ၣ်သးဟ့ၣ်န့ၣ်တၢ် ဟ်ဖျါထီၣ်အီၤဆူက့ၢ်ခိၣ်,တၢ်ထီၣ်ဒါကလုာ်ဒုၣ်ဂ့ၢ်ဝီတၢ်သုၣ်ဟ့ၣ်သးဟ့ၣ်တၢ်ဆဲးကျိးအပဒိၣ်တဖၣ်မ့ၢ်ပူၤမၤတၢ်ဖိတဂၤလၢအအိၣ်သ့ၣ်လီၤ.တၢ်ကဒူး ကဒုၣ်ဘၣ်ဒီးကလုာ်ဒုၣ်ဂ့ၢ်ဝီတၢ်သုၣ်ဟ့ၣ်သးဟ့ၣ်န့ၣ်ဘၣ်တၢ်ပၤဆုၤမၤအီၤဒဲတၢ်ရဲပူၤလၢအအိၣ်ဝဲဒၣ်လၢ [School Community and Consumer Complaint Procedure](#) (က့ၢ်အပူၤတဝၢဒီးပူၤမၤန့ၢ်သ့ၣ်တၢ်အတၢ်ကဒူးကဒုၣ်အတၢ်မၤအကျိၤအကျဲ)အပူၤအသိးန့ၣ်လီၤ.

ကလုာ်ဒုၣ်ဂ့ၢ်ဝီတၢ်သုၣ်ဟ့ၣ်သးဟ့ၣ်လၢလီၤဟ်ယဲၤအဖိခိၣ်ဒဲဒဲဒီးတၢ်ကမၤအီၤဒဲလဲၣ်.

ကလုာ်ဒုၣ်ဂ့ၢ်ဝီတၢ်သုၣ်ဟ့ၣ်သးဟ့ၣ်လၢအဘၣ်ထွဲဒီးက့ၢ်လၢအကဲထီၣ်လၢလီၤဟ်ယဲၤအဖိခိၣ်ဒဲဒဲဒီးက့ၢ်ဖိတဖၣ်မၤဝဲဒၣ်ဒုၣ်ကလုာ်ဒုၣ်ဂ့ၢ်ဝီတၢ်သုၣ်ဟ့ၣ်သး ဟ့ၣ်လၢက့ၢ်ဖိအနီၤတဂၤစုာ်မ့ၢ်တမ့ၢ်လၢတၢ်ဆဲးတၢ်လၢအကရၢၢ်တဖၣ်အဖိခိၣ်န့ၣ်,တၢ်ကြၢၤဟ်ဖျါထီၣ်အီၤဆူက့ၢ်ဒဲလၢထးအသိးန့ၣ်လီၤ. Fလၢတၢ်ဟ့ၣ်ကုၣ်ဘၣ်သးမ့ၢ်တၢ်ကအိၣ်ပူၤပူၤဖျဲးဖျဲးလၢလီၤဟ်ယဲၤအဖိခိၣ်ဒဲဒဲဒဲအဂီၢ်, ကွၢ်ဘၣ်ဖဲ [Online safety](#) (လီၤဟ် ယဲၤအဖိခိၣ်တၢ်ပူၤဖျဲး) လၢအအိၣ်လၢ [eSafety Commissioner website](#) (eSafety ခိၣ်မံးရှၢၣ်န့ၢ်အဟ်ယဲၤသး န့ၣ်တက့ၢ်).

မ့ၢ်တၢ်ကမၤန့ၢ်အါထီၣ်တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤလၢတၢ်လီၤဖဲလဲၣ်.

လၢတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤဆူညါအဂီၢ်ကွၢ်ဘၣ် [Anti-racism education](#) (တၢ်ထီၣ်ဒါကလုာ်ဒုၣ်ဂ့ၢ်ဝီတၢ်သုၣ်ဟ့ၣ်သးဟ့ၣ်တၢ်သ့ၣ်ညါန့ၢ်ပၢ).

တၢ်ကတိၤကျိးထံအတၢ်မၤစၢၤ

ဖဲနမ့ၢ်လိၣ်ဘၣ်ပူၤကျိၤကျိးထံတၢ်တဂၤလၢကမၤစၢၤန့ၢ်လၢတၢ်ကကတိၤတၢ်ဒီးက့ၢ်မ့ၢ်တမ့ၢ်တၢ်ကမၤတၢ်သ့ၣ်န့ၣ်ဖးသီဃုာ်ဒီးပူၤမၤတၢ်ဖိတဂၤလၢအ ကီၢ်ဝဲသးစူၤကိးလီၤတဲစိဆူ လီၤတဲစိပူၤကတိၤကျိးထံတၢ်အတၢ်မၤစၢၤအတၢ်ဖဲတၢ်မၤ လၢ 131 450 ဒီးဃုာ်ပူၤကတိၤကျိးထံတၢ်တဂၤလၢအက တၢ်န့ၣ်တက့ၢ်.

တဲဒီးဟ့ၣ်လီၤဘၣ်ပူၤတူၢ်လီၤလီၤတဲစိတၢ်ကိးဒီးန့ၣ်က့ၢ်အလီၤတဲစိနီၤဂံၢ်ဒီးပူၤတူၢ်လီၤလီၤတဲစိတၢ်ကိးကကိးဝဲဒၣ်က့ၢ်ဒီး မၤန့ၢ်ပူၤကတိၤကျိးထံတၢ်တဂၤ လၢလီၤတဲစိအလီၤလၢတၢ်ကမၤစၢၤန့ၢ်ဃုာ်ဒီးတၢ်တဲသကိးတၢ်န့ၣ်လီၤ.

ဖဲနမ့ၢ်လိၣ်ဘၣ်ပူၤကတိၤကျိးထံတၢ်တဂၤဖဲတၢ်အိၣ်ဖျိဃုာ်ဒီးက့ၢ်အပူၤမၤတၢ်ဖိအခါ, ဃုာ်န့ၢ်က့ၢ်လၢအကရဲၣ်ကျဲၤန့ၢ်န့ၢ်တဂၤ တက့ၢ်. က့ၢ်ကရဲၣ်ကျဲၤ န့ၢ်န့ၢ်ဒီးပူၤကျိးထံတၢ်တဂၤလၢအက ဟဲထီၣ်တၢ်အိၣ်ဖျိဃုာ်လၢမံၢ်သကိးမံၢ်,လီၤဟ်ယဲၤအဖိခိၣ်မ့ၢ်တမ့ၢ် လီၤတဲစိအဖိခိၣ်လၢအဒီးသန့ၤထီၣ်လၢတၢ်လၢ အအိၣ်ဝဲဒၣ်အဖိခိၣ်န့ၣ်လီၤ. နတဘၣ်တၢ်ဃုာ်ဒီးပူၤကတိၤကျိးထံတၢ်အတၢ်မၤစၢၤအလဲန့ၣ်ဘၣ်.